
A mintegy 15 fõs küldöttségünk 2023. május 10-én érkezett 
a Vérteserdõ Zrt. Gánt-Kõhányáson található, példás minõ-
ségben felújított, Gróf Esterházy Móric Ökoturisztikai Köz-
pont és Turistaházába. Az ízletes ebédet elköltve, elindul-
tunk a délutáni szakmai programra, az Észak-Vértesi Erdé-
szeti Igazgatóság területére. Vezetõ házigazdánk Encsi Csaba 
fõmérnök volt. 

Az erdõgazdaság 2019-tõl alkalmaz az elõhasználati mun-
kák során kifejezetten mini-harvesztereket és forwardereket 
eleinte vállalkozókkal, majd 2022-tõl már saját gépekkel. 
A mini-harveszteres munkavégzés fõ indokai, hogy az elõ-
használatokat is végzõ, kézi fakitermelõ vállalkozók megfo-
gyatkoztak, valamint a korábbi évtizedek véghasználatai 
nyomán jelentõs a gyérítési korú állományok térfoglalása. 
A felhalmozódó elõhasználatok elvégzése sürgetõ feladattá 
vált a 2000-es évektõl. 

A törzskiválasztó gyérítéseket elõbb vállalkozókkal, majd 
2022-tõl egy, 2023-tól egy további mini harveszterrel, és egy 
mini forwarderrel végzi az erdõgazdaság. A cég – megfelelõ 
körültekintés után – a VIMEK svéd gyártó gépeit alkalmazza. 
A programon részt vett a gyártó hazai és svéd képviselõje is, 
akik a gyakorlatban bemutatták a gépek technikai paraméte-
reit, valamint fordulékonyságát és termelékenységét. 

A technológiával jellemzõen 4 m-es, vékony választékok 
termelése történik, amelyek aprítást követõen a Tatabánya 
Erõmû Kft.-be kerülnek. A gépcsoport termelékenységérõl 
elmondható, hogy a kezdeti 20–40 m3-es napi kitermelt 
mennyiséget 80 m3-ig lehet majd fokozni. Ennek kapcsán 
szakmai diskurzus alakult ki, majd a házigazdáinkkal vissza-
tértünk a szálláshelyünkre.

Késõ délutántól az Erdészeti Lapok Szerkesztõbizottsága 
ülést tartott, ahol elsõként Kiss László OEE elnök az Egyesü-
let munkájáról és terveirõl, majd Szentpéteri Sándor AM 
fõosztályvezetõ (a SZB tagja) az aktuális szakmapolitikai kér-
désekrõl adott tájékoztatást. 

A Bizottság témái a Lapok következõ számainak tartalom-
szervezése mellett, Gribovszki Zoltán professzor vezetésével 
kiterjedtek az OEE Szaktudás Füzetek legfrissebb kiadványá-
nak szerkesztési lépéseire is. (Azóta megjelent. – a szerk.) 
A kiváló vacsora után kötetlenebb szakmai beszélgetéssel 
folytatódott az este.

A következõ napot a Tatai Hõerõmû-
ben kezdtük. Itt Marcsó József ügyve-
zetõ köszöntötte a csapatunkat. Az 
erõmû a VEOLIA Energia Magyarország 
Zrt. leányvállalataként mûködik. 

A bemutatkozás során kiderült, hogy 
Tatán már 1996-tól üzemeltetnek ve-
gyes biomassza aprítékra alapozott ka-
zánokat. A mai, 5 megawattos kazán 

Tata városában több mint 2100 lakás, továbbá számos közin-
tézmény távfûtését biztosítja. Az aprítékos egység mellett, 
kiegészítésként, kettõ darab 4 megawattos gázkazán is talál-
ható a telephelyen. 

Részletes betekintést nyertünk abba, hogy az apríték a 
beérkezést, mérlegelést, raktározást követõen hogyan jut el 
a kazán égésterébe. Az itt keletkezõ vizes hamu kezelésére 
keresik a további megoldásokat. Ez az anyag jelenleg hulla-
déknak minõsül, de erdeink számára is fontos tápanyagokat 
és tápelemeket tartalmaz. Éves szinten jelentõs mennyiségû 
salakkal kevert hamu keletkezik a hõerõmûben.

Az erõmû megtekintését követõen Tatabányára, az erdõ-
gazdaság központjába utaztunk, ahol Györök Lajos vezér-
igazgató-helyettes köszöntött bennünket. Itt Encsi Csaba fõ-
mérnök bemutatta a Vérteserdõ Zrt. mûködését. Megtudtuk, 
hogy az erdõgazdaság több mint 46 ezer hektár erdõterület 
vagyonkezelõje, négy erdészeti igazgatósággal mûködnek. 
A területük közel 50%-a védett. Szemléletesen fejtette ki a 
sajátos körülmények között folytatott erdõgazdálkodás, vala-
mint közjóléti, turisztikai tevékenység sikereit és buktatóit. 

Az érdekes cégbemutatás után két, országosan is ismert 
nyugdíjas kolléga avatott be bennünket a társaság különleges 
tevékenységeibe. Schweighardt Ottó tartott elõadást a minden 
évben a gellérthegyi Sziklatemplomban megrendezett Szent 
Hubertusz Misérõl, továbbá Tarjáni Antal erdõmérnök-fo-
tómûvész korábbi, erdõgazdasági képeibõl összeállított tabló-
it tekintettük meg. Ezenkívül megismerhettük az egykor ha-
vonta megjelenõ Vértesi Híradó folyóiratot, amely az erdõgaz-
daság aktuális rendezvényeit, változásait hivatott bemutatni. 
Programunk a szálláshelyen elköltött ebéddel zárult.

A szervezésért és a páratlan vendéglátásért szeretnénk kö-
szönetet mondani valamennyi kedves helyi házigazdánknak, 

a Vérteserdõ Zrt. vezetésének és kollektí-
vájának – kiemelten programunk koor-
diná torainak, Macsek Lajos vezérigaz-
gatónak és Encsi Csaba fõmérnöknek. 
Emellett köszönjük az Országos Erdésze-
ti Egyesület támogatását is!
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A Vértesben járt a Szerkesztõbizottság 
és az OEE Szakmai Munkacsoportja

Az Erdészeti Lapok kihelyezett szerkesztõbizottsági ülését 
2023-ban a Vérteserdõ Zrt.-nél szerveztük meg. Az ülés fõ 
szakmai témája a biomassza-hasznosítás lehetõsége volt. 
A Szerkesztõbizottság tagjain kívül a programon részt vet-
tek az Egyesület Szakmai Munkacsoportjának képviselõi is.
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